DOI:10.18572/2072-4438-2018-4-36-40

Развитие уголовной статистики в Российской империи во второй половине XIX в.

Яковлева Оксана Николаевна, старший научный сотрудник ОИОиЗОИУИССАПЗ Научно-исследовательского института ФСИН России, кандидат юридических наук, доцент

e-mail: yakoksana.1977@mail.ru ORCID.ORG/0000-0002-8077-3614

В статье рассмотрены вопросы организации уголовной статистики в Российской империи после проведения судебной реформы 1864 г. Особая роль в развитии новых направлений статистики принадлежала Министерству юстиции, отвечавшему за сбор и анализ судебно-статистических материалов. Показатели отчетов Министерства юстиции наряду с другими источниками стали базой для целого ряда научно-исследовательских работ по уголовной статистике, в которых ученые, критически обобщая и изучая официальные материалы, приходили к определенным выводам о причинах преступности и о мерах борьбы с нею.

Ключевые слова: Министерство юстиции Российской империи, уголовная статистика, купонная система, судебный надзор, судимость, рецидив.

Development of Criminal Statistics in the Russian Empire in the Second Half of the XIX Century

Yakovleva Oksana N.
Senior Research Scientist of the Department of Study of Domestic and Foreign Experience, History of the Penal System, Comparative Prison Legislation of the Research Institute of the Federal Penitentiary Service of Russia Candidate of Legal Sciences
Assistant Professor

The article deals with the organization of criminal statistics in the Russian Empire after the Judicial Reform of 1864. A special role in the development of new areas of statistics belonged to the Ministry of Justice, responsible for collecting and analyzing forensic statistics. Indicators of reports of the Ministry of Justice, along with other sources, have become the basis for a number of research works on criminal statistics, which, critically summarizing and studying official materials, came to certain conclusions about the causes of crime and measures to combat it.

Keywords: Ministry of Justice of the Russian Empire, criminal statistics, coupon system, judicial supervision, criminal record, relapse.